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ÄRENDELISTA 
§1 Godkännande av dagordning och tid för justering 
§2 Tertialrapport 1 2025 för Bromma stadsdelsnämnd 
§3 Årsrapport 2024 för yttrande 27 juni 2025 
§4 Revidering av delegationsordningen 
§5 Svar på skrivelse från Liberalerna och Centerpartiet 

om LVM 
§6 Svar på skrivelse från Sverigedemokraterna om 

anpassade avdelningar på förskolor för barn med 
autism och intellektuell funktionsnedsättning 

§7 Svar på skrivelse gällande föreningsstöd från (L), (M), 
(C), och (KD): Idrotten får mindre pengar trots ökad 
verksamhet 

§8 Svar på medborgarförslag om upprustning av parken 
vid Västerledstorget 

§9 Svar på medborgarförslag: Fler papperskorgar i 
offentliga utrymmen - med en konstnärlig touch 

§10 Svar på medborgarförslag för att återta skogspartiet 
från droghandel vid runda vägen och Alviksstrand 

§11 Svar på medborgarförslag om träspång på gångstig vid 
Västerled 

§12 Svar på medborgarförslag - Webbsändning av 
nämndmöte 

§13 Svar på remiss - Motion om familjesociala team i 
förskolan, KS 2025/181 

§14 Svar på remiss - Förskola i Stockholm 2024 - Samlad 
rapport för förskola i Stockholms stad, KS 2025/481 

§15 Svar på remiss - Stockholms stads kemikalieplan 
2025-2031, KS 2025/145 

§16 Svar på remiss - Parkeringsplan och reviderade 
parkeringstaxeområden. Antagande Investeringar för 
införande av nya parkeringsavgifter. 
Genomförandebeslut 

§17 Svar på remiss - Riktlinjer för ansökan och placering i 
förskola och pedagogisk omsorg i Stockholms stad, 
KS 2025/482 

§18 Svar på remiss - Motion om att Stockholm ska inrätta 
en miljöcontroller till Brommaprojektet, KS 2025/466 

§19 Svar på remiss - Förslag till naturreservat 
Ålstensskogen-Storskogen 

§20 Svar på remiss - Motion om att ta Otto till Stockholm, 
KS 2025/364 

§21 Svar på remiss - Motion om förbjud skyltar på andra 
språk än svenska, KS 2025/476 
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§22 Svar på remiss - Motion om att samla alla 
parkeringshus under ett bolag, KS 2025/433 

§23 Svar på remiss - Motion om tillgänglighet och 
transparens för medborgarförslag, KS 2025/513 

§24 Återrapportering av kontorsyttrande - 
Etableringsboendelagen – Ett nyttsystem för 
bosättning för vissa nyanlända (SOU 2025:35) 

§25 Borttagen på grund av sekretess 
§26 Borttagen på grund av sekretess 
§27 Anmälan av delegationsbeslut 
§28 Förteckning över inkomna medborgarförslag 2025 
§29 Inkomna rapporter och protokoll 2025 - Förteckning 

till nämndens sammanträden 
§30 Protokoll pensionärsrådet 2025 
§31 Protokoll förvaltningsgruppen 2025 
§32 Balanslista 2025 
§33 Nämndens och förvaltningens frågor 
§34 Borttagen på grund av sekretess 
§35 Borttagen på grund av sekretess 
§36 Borttagen på grund av sekretess 
§37 Borttagen på grund av sekretess 
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§ 1 
Godkännande av dagordning och tid för justering  

Beslut  
Ordförande Johan Heinonen (S) öppnar mötet. Dagordningen 
godkänns. 
 
Ordförande Johan Heinonen (S) och Mattias Keresztesi (M) utses 
att justera protokollet. Protokollet justeras fredagen den 6 juni. 
Mötet ajourneras mellan kl. 18.30 - 18.55 för allmänhetens 
frågestund. 
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§ 2 
Tertialrapport 1 2025 för Bromma stadsdelsnämnd  
BRO 2025/264 
 

Beslut  
1.Nämnden godkänner tertialrapport 1 med bilagor och överlämnar 
den till kommunstyrelsen 
2. Nämnden ansöker om budgetjustering med 1,4 mnkr, avseende 
natur- och parkskötsel i egen regi 
3. Nämnden ansöker om budgetjustering med 1,4 mnkr, avseende 
parkmiljö nära förskolegård 
4. Nämnden ansöker om budgetjustering med 0,7 mnkr, avseende 
servicebostäder Björnsonsgatan 251 C 
5. Nämnden ansöker om 0,6 mnkr för kompetensutveckling 
avseende webbutbildning Demens ABC, Demens ABC plus samt 
Nollvision, och Stjärnmärkt 
6. Nämnden ansöker om 0,1 mnkr för kompetensutveckling 
avseende kompletterande Silviacertifiering Blackebergs 
demensteam 
7. Nämnden ansöker om 0,1 mnkr för kompetensutveckling 
avseende kompetenshöjande insatser inom lyftteknik i hemtjänst 
8. Nämnden ansöker om 0,1 mnkr för kompetensutveckling 
avseende kompletterande Silviacertifiering för beställarenheten 
äldreomsorg 
9. Nämnden ansöker om 0,2 mnkr för kompetensutveckling 
avseende kompetenshöjning inom psykisk ohälsa, ”Bemötande vid 
demens 
10. Nämnden ansöker om 0,5 mnkr för kompetensutveckling 
avseende teambildning inom psykisk hälsa, Mälarbackens vård- 
ochomsorgsboende 
11. Nämnden ansöker om 0,1 mnkr för kompetensutveckling 
avseende psykisk ohälsa och NPF hos äldre 
12. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till justerat årsmål 
för en av kommunfullmäktiges indikatorer under mål för 
verksamhetsområde 3.5 
13. Nämnden beslutar om omedelbar justering av ärendet 
 

Sammanfattning av ärendet  
Tertialrapporterna är en del av den löpande uppföljningen som 
kommunstyrelsen ansvarar för. Uppföljningen baseras i huvudsak 
på prognostiserade avvikelser mot budget och verksamhetsmål. 
Rapporteringen ger kommunstyrelsen en samlad bild av 
budgethållning, effektivitet och kvalitet i relation till beslutade mål 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
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Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Findel Madison (SD) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Missade mål inom förskolan 
 
Framtiden avgörs i förskolan och därför är det oroande att 
förskoleverksamheten missar målet för nästan samtliga indikatorer, 
bland annat mål om antal legitimerad personal och 
barngruppsstorlek. I kombination med bristande svenskkunskaper 
hos delar av personalen är det tydligt att mer kan göras för att 
säkerställa en god miljö för trygghet och lärande. 
 
Kontinuitet inom äldreomsorgen 
 
Antal personal en hemtjänsttagare med minst två besök om dagen 
möter under en 14-dagarsperiod ligger 42 procent över årsmålet. 
Det är avgörande att äldre inom hemtjänsten möter samma personal 
så ofta som möjligt för att säkerställa kontinuitet, trygghet och hög 
kvalitet i omsorgen. När en hemtjänsttagare möter för många olika 
vårdgivare ökar risken för missförstånd, bristande kontinuitet i 
vården och en känsla av otrygghet. Ett nära och återkommande 
samarbete mellan brukare och personal skapar förtroende och 
underlättar en individanpassad vård. Därtill är andelen 
heltidsanställningar av totalt antal tillsvidareanställningar inom både 
äldreomsorgen och omsorg om funktionsnedsatta för låg. 
 
Närproducerat eller ekologiskt?   
 
Närproducerad mat erbjuder en betydande miljöfördel jämfört med 
ekologiskt producerad mat som ofta måste transporteras långa 
sträckor. Genom att minska avståndet som maten måste resa 
minskar utsläppen av växthusgaser och miljöpåverkan från 
transporter. Sverigedemokraterna misströstar därför inte över att 
årsmålet om 70 procent ekologiska måltider och livsmedel i 
kommunens verksamheter inte uppnås.  
 
Kommunfullmäktige bör överväga att ompröva det centrala målet 
och i stället fokusera på att främja närproducerade alternativ. 
Genom att prioritera närproducerad mat kan kommunen minska sin 
klimatpåverkan och främja lokal matproduktion och ekonomi. Att 
stödja lokala bönder och producenter kan också öka matens kvalitet 
och näringsvärde samtidigt som det bidrar till att bevara 
landsbygdens ekosystem och biologiska mångfald. I oroliga tider är 
det också av yttersta vikt att bidra till att öka landets 
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självförsörjandegrad. Det är därför viktigt att se över målen för att 
säkerställa att de är i linje med de mest hållbara alternativen för 
miljön och samhället som helhet.  
 
Mattias Keresztesi (M) och Hanna Wistrand (L) lämnar särskilt 
uttalande enligt följande: 
 
Vi riktar ett tack till förvaltningen för en gedigen tertialrapport med 
många områden där utvecklingen är positiv. 
 
Våra partier förenas av en gemensam vision för framtidens 
Stockholm, som bejakar stadens styrkor och särart, och framförallt 
passionerat tror på stockholmarnas potential och möjligheter att var 
och en och tillsammans forma sina egen framtid och förverkliga 
sina drömmar. 
 
Vår vision för Stockholm och Bromma är en frihetlig, 
framtidsinriktad, öppen, trygg, tillåtande och hållbar stad och 
stadsdel med en mångfald av människor, företag och föreningar. I 
vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan 
staden, företagen, akademin och det civila samhället. Hit ska 
forskare, turister, investerare och studenter från hela världen söka 
sig. Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och 
äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och 
anställda. Här ska det vara lika enkelt att vara singel som att bilda 
familj och åldras. 
 
Vi tror på stockholmarnas förmåga och rätt att bestämma över sina 
egna liv. Därför är det viktigt att alla stockholmare är en del av 
samhällsbygget – och både kan och vill bygga sig en bättre framtid. 
Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad stockholmarna 
önskar, behöver och drömmer om.  
 
Vi står på stockholmarnas och brommabornas sida och har en tydlig 
målsättning med vår politik – att lösa de problem som 
stockholmarna upplever. Det är inte ett löfte om att politiken kan 
lösa alla problem. Men det är ett löfte om att vi ska lösa de problem 
som bara kan lösas genom politiska beslut. Servicen till 
stockholmarna är utgångspunkten i stadens verksamheter. 
 
Målsättningen är att Stockholm ska vara en stad som det är enkelt 
att leva i. Det ska vara lätt att hämta på förskolan, ta sig till och från 
arbetet, leva klimatsmart, hinna till barnens fritidsaktiviteter, handla 
eller träffa vänner. Oavsett vilken service det handlar om har 
stockholmarna rätt att förvänta sig att allt fungerar så att vardagen 
går ihop. 
 
Stadens verksamheter och medborgarservice ska kontinuerligt 
utvecklas för att underlätta för människor, företag och föreningar att 
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vara verksamma i Stockholm. Stadens regelverk ska vara 
transparent, enkelt och tillåtande för att främja hållbara innovationer 
och initiativ på marknaden och inom civilsamhället. 
 
Ordning och reda i stadens ekonomi är en förutsättning för att 
verksamheterna i staden ska fungera. Låg skatt är en fråga om 
egenmakt och därigenom självbestämmande, så länge man värnar 
välfärdens kärna. Att människor känner delaktighet i samhället är en 
grund för att skapa sig ett gott liv och utveckla sin fulla potential. 
Skolan ska präglas av kunskap och höga förväntningar. 
 
Vi vill bryta segregationen och bygga en stad där människor med 
olika bakgrund, livssituationer och åldrar möts i gemenskap. Tillit 
skapar trygghet, vilket ska vara vägledande för ett växande 
Stockholm. Stockholms stadsmiljöer ska vara trygga, gröna, 
levande och välskötta i hela staden. Vi ska värna och utveckla 
Stockholms unika karaktär och skönhet. Staden ska fortsätta 
utvecklas och växa, men alltid med varsamhet och samförstånd med 
de som bor här. Vi accepterar inte att människor i Stockholm får sin 
frihet begränsad på grund av diskriminering, rasism, antisemitism 
eller otrygghet. Vi arbetar därför målmedvetet för ökad frihet och 
trygghet genom kraftfulla insatser mot den brottslighet som idag 
orsakar svåra problem i delar av staden och som begränsar 
människors frihet. Vi står alltid på stockholmarnas och 
brommabornas sida. 
 
Tertialrapporten sammanfattar flera positiva delar vad avser 
trygghetsutvecklingen. Exempelvis att samverkan för ett tryggt och 
säkert stadsdelsområde fortsätter genom den lokala samverkans-
överenskommelsen med lokalpolisområdet och 
utbildningsförvaltningen. Vi välkomnar även att Förvaltningens 
samverkan med Brottsförebyggande rådet under året ska 
intensifieras för att möta det ökade behovet relaterat till vår och 
sommar då fler personer vistas ute. Samtidigt är det olyckligt att 
majoriteten kraftigt minskat antalet ordningsvakter, vilket påverkar 
det brotts-förebyggande arbetet negativt genom sämre situationell 
prevention. Något som både polis och fältassistenter märkt av. Mer 
kommer behöva göras framöver för att lösa problemen med 
Brommas två öppna drogscener samt förhindra att ytterligare 
skapas. 
 
Vi är fortsatt oroande för utvecklingen i hemtjänsten i egen regi. I 
samtliga rapporter beskrivs i allmänna ordalag att det finns en 
handlingsplan för att på ordning på underskottet. När man läser 
siffrorna i rapporterna går den ekonomiska utvecklingen år fel håll 
med fortsatt växande underskott. Se nedan senaste årens prognoser 
och utfall. 
 
År                  T1 prognos    Utfall helår   
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2023 - 4,3 mkr       -10,7 mkr      
2024              - 9,8 mkr       -14,2 mkr 
2025              -12,2 mkr      ännu okänt 
Summa          -26,3 mkr      - 37,1 mkr (om prognosen 2025 är 
korrekt) 
  
Vi är positiva till fritidsgårdar och särskilt den inriktning som 
Ungdomen hus har, men vi konstaterar att man inte tror sig nå det 
uppsatta målet för besök. Målet är specificerat som besök och inte 
besökare vilket blir otydligt. Antalet besök och antalet unika 
besökare bör båda redovisas. Vi vill även gärna ta del av siffrorna 
ifrån Café U, vilket är relevant att ha som jämförelse. 
 
Att flera av förskolans mål gällande legitimerade förskollärare, 
antal lärare per barngrupp och barngruppers storlek inte nås trots 
minskade barnkullar är lite märkligt. Är förskolan underfinansierad 
av majoriteten? 
 
Stockholms stad ska ge stöd och omsorg där behoven är som störst. 
Helheten är bra, men det finns två undergrupper som sticker ut. 
Trygghetsupplevelsen hos brukarna av LSS-boende samt 
socialpsykiatrin som (inte) upplever diskriminering där vi ligger 
långt under uppsatta mål. Gällande utförarverksamheterna i egen 
regi, inom funktionsnedsättning och socialpsykiatri, är prognosen 
att flera av indikatorerna kommer nås delvis eller i ett fall inte alls. 
Vi ser att förvaltningen har en lokal åtgärdsplan, vi utgår ifrån att 
den avrapporteras i T2. 
 
Johan Duvdahl (C) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Centerpartiet vill rikta ett varmt tack till Stadsdelsdirektören och 
förvaltningens tjänstemän för en tydlig och väl sammansatt 
tertialrapport, och vi noterar att kommunfullmäktiges tre 
inriktningsmål kommer att uppfyllas under året.  
 
Även om Centerpartiet förespråkar delvis andra målsättningar än de 
inriktningsmål som den rödgröna majoriteten representerar, så är vi 
överens om att förvaltningen har lyckats mycket bra med att arbeta 
noggrant och systematiskt för att nå de målsättningar man har haft 
för verksamheterna. En sådan hög ambition som förvaltningen 
uppvisar är vi och brommaborna tacksamma för. 
 
Förskolans utmaningar lyfts av förvaltningen, med svårigheter att 
uppnå alla årsmål. Det är bra att utmaningarna pekas ut av 
förvaltningen och åtgärder kan komma på plats. Här måste den 
rödgröna majoriteten prioritera rätt och se till att 
förskoleverksamhetens kvalitet håller i hela Bromma. Det är 
glädjande att andelen legitimerade förskollärare hamnar på 34,9 
procent vilket är en ökning, men inte tillräckligt för att nå årsmålet. 
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Det är också oroande att antalet barn per avdelning inte når årsmålet 
utan hamnar på 17 barn. Förskoleområdena har därutöver en negativ 
utveckling gällande antalet avdelningar som saknar legitimerade 
förskollärare. Utbildade och engagerade förskollärare är av största 
vikt för att våra förskolebarn ska lyckas i sin kunskapsresa. Att 
behålla och öka andelen utbildade förskollärare är förskolans största 
framtidsutmaning, och som ett led i att vara en attraktiv stadsdel 
måste vi fortsätta satsa för att förskollärare ska vilja arbeta i 
Bromma.  Forskning visar att tidiga insatser, och tidig utbildning, 
ger större positiv effekt än senare sådana. Vidare anser Centerpartiet 
att förvaltningen skall fortsätta arbetet för att säkerställa att alla barn 
i förskolan erhåller en ökad andel förskollärarled undervisning. 
 
Avslutningsvis vill Centerpartiet lyfta positiva satsningar. På den 
förebyggande sidan är det särskilt glädjande kring öppnandet av 
Ungdomens hus vid Islandstorget och de nya planerna för lokalerna 
i Mariehäll. Centerpartiet vid flertalet tillfällen lagt yttranden i 
samma riktning och instämmer med majoriteten om vikten av dessa 
satsningar och tycker det är klokt prioriterat.  
  
 
Handlingar i ärendet 

• 2108939 (Godkänd - R 1) Tertialrapport 1 2025 
• 2108928 Bilaga 1 (1) - Sdn 06 T1 2025 
• 2108930 Bilaga 1 (2) - Sdn 06 T1 2025 
• 2108920 Bilaga 3b (2) - Ansokan-om-budgetjusteringar 
• 2108923 Bilaga 4 - 1 Hemtjänst_Webbutbildning Demens 

ABC och Demens ABC plus samt Nollvision Stjärnmärkt-
2025 

• 2108924 Bilaga 5 - 2 Hemtjänst_Kompletterande 
Silviacertifiering Blackebergs demensteam-2025 

• 2108927 Bilaga 6 - 3 Hemtjänst_Kompetenshöjandeainsatser 
inom lyftteknik-2025 

• 2108932 Bilaga 3a - Ansokan-om-budgetjusteringar 
• 2108934 Bilaga 3b (1) - Ansokan-om-budgetjusteringar 
• 2108925 Bilaga 8 - 5 Mälarbacken_Kompetenshöjning inom 

psykisk ohälsa Bemötande vid demens-2025 
• 2108929 Bilaga 7 - 4 Beställare_Kompletterande 

Silviacertifiering för beställarenheten-2025 
• 2108931 Bilaga 9 -6 Mälarbacken_Teambildning inom 

psykisk hälsa-2025 
• 2108933 Bilaga 10 - 7 Beställare_Psykisk ohälsa och NPF 

hos äldre-2025 
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§ 3 
Årsrapport 2024 för yttrande 27 juni 2025  
BRO 2025/210 
 

Beslut  
Nämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
stadsrevisionens årsrapport 2024. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsrevisionens årsrapport granskar och bedömer nämndens 
verksamhet och resultat under verksamhetsåret 2024 inom följande 
områden: 
- Verksamhet och ekonomi 
- Intern kontroll 
- Räkenskaper 
 
I årsrapporten sammanfattas resultat och bedömningar utifrån 
revisionsårets granskningar med förslag på åtgärder och 
förbättringar. I rapporten redovisas även en uppföljning av tidigare 
års granskningar. 
 
Sammantaget bedömer revisionskontoret: 
- att Bromma stadsdelsnämnd i allt väsentligt har bedrivit 
verksamheten på ett ändamålsenligt och från ekonomisk synpunkt 
tillfredställande sätt, 
- att den interna kontrollen varit delvis tillräcklig, 
- att räkenskaperna varit upprättade i enlighet med stadens 
anvisningar 
 
Framlagda förslag till beslut 
1) Ordförande Johan Heinonen m.fl. (S), Rose-Marie Rooth (V), 
Svante Thorell (MP), Mattias Keresztesi m.fl. (M), Johan Duvdahl 
(C) och Findel Madison (SD)  föreslår (se beslutet). 
 
2) Hanna Wistrand (L) föreslår: 
Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut, samt att 
därutöver anföra följande: 
 
I Revisionsrapporten för Bromma Stadsdelsnämndsrapport bedömer 
revisorerna att i likhet med tidigare år har Bromma 
Stadsdelsnämnds interna kontrollen varit delvis tillräcklig. 
 
Förvaltningen har i detta förslag till beslut beskrivit en åtgärdsplan 
framåt. Man beskriver också att uppföljning kommer att ske i 
samband med T2 respektive VB25. Det är bra. Men Liberalerna 
önskar två tillägg till detta. 
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-       att uppföljningen sker enligt samma modell som 
revisionsrapporterna visar på bristerna, se bilaga 2 i ärendet. Detta 
för att det ska vara enkelt för nämnden att följa status och helhet. 
-       att uppföljningen fortsätter till punkterna är avprickade. Allt 
för att uppnå den rimliga ambitionsnivån att uppföljningen får 
betyget I allt väsentligt tillfredställande. Alltså det som kallas en 
ren revisionsrapport. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) ställer förslagen mot varandra och 
finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordförande Johan 
Heinonen m.fl. (S), Rose-Marie Rooth (V), Svante Thorell (MP), 
Mattias Keresztesi m.fl. (M), Johan Duvdahl (C) och Findel 
Madison (SD). 
 
Reservation  
Hanna Wistrand (L) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 
sitt förslag. 
 
Särskilt uttalande  
Johan Duvdahl (C) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Centerpartiet vill rikta ett varmt tack till revisorerna i revisorsgrupp 
3 för ett gediget arbete med årsrapporten för 2024.  
 
Oroväckande är att i likhet med tidigare år bedömer revisorerna att 
Bromma stadsdelsnämnds interna kontroll har varit delvis 
tillräcklig. Bedömningen grundar sig på att brister återkommande 
har noterats i de granskningar revisionen genomfört. Bristerna finns 
i olika delar av verksamheten och rör framför allt avsaknad av 
kontroller och uppföljning. Årets granskning visar också att flera av 
revisionens tidigare lämnade rekommendationer ännu inte är 
åtgärdade. 
 
Centerpartiet ser framemot förvaltningens uppföljning av samtliga 
rekommendationer, både de nytillkomna samt de kvarstående, i 
samband med tertialrapport 2 samt VB25. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2102444 (Godkänd - R 2) Tjänsteutlåtande 
• BRO 2025/210-1 Årsrapport 2024 för yttrande 27 juni 2025 
• BRO 2025/210-1.1 Bromma årsrapport 2024 
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§ 4 
Revidering av delegationsordningen  
BRO 2025/59 
 

Beslut  
Nämnden reviderar gällande delegationsordning i enlighet med 
bilaga till förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Samtliga stadsdelsnämnder behöver göra omfattande ändringar i 
delegationsordningen med anledning av den nya socialtjänstlagen. 
Med anledning av detta föreslår förvaltningen ändringar i 
delegationer berörda av lagändringen inom delegationsordningens 
allmänna ärenden, äldreomsorgen, familjerätten och socialtjänstens 
verksamhetsområden. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2104163 (Godkänd - R 1) Revidering av 
delegationsordningen 

• 2118096 Bilaga 1 - förvaltningens förslag till revidering av 
delegationsordning 
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§ 5 
Svar på skrivelse från Liberalerna och Centerpartiet om 
LVM  
BRO 2025/195 
 

Beslut  
Nämnden tar del av svar på skrivelsen och lägger den till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En skrivelse har inkommit från Liberalerna och Centerpartiet 
gällande LVM. Skrivelsen innehåller tre frågor och nedan svarar 
förvaltningen på inkomna frågor. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 1974814 Skrivelse från Liberalerna och Centerpartiet om 
LVM 

• 2045579 (Godkänd - R 1) TJUT svar på skrivelse 
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§ 6 
Svar på skrivelse från Sverigedemokraterna om 
anpassade avdelningar på förskolor för barn med autism 
och intellektuell funktionsnedsättning  
BRO 2025/200 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Sverigedemokraterna har inkommit med en skrivelse om att 
inkludering och anpassat stöd i förskolan är avgörande för att alla 
barn ska få en trygg och utvecklande lärandemiljö. 
Sverigedemokraterna vill ha svar på frågor för att få en översikt hur 
det ser ut med anpassade avdelningar i stadsdelen för barn med 
autism och intellektuell funktionsnedsättning. 
 
Förvaltningen håller med om att inkludering och anpassat stöd är 
viktigt för barnens trygghet och att alla barn ska utvecklas utifrån 
sina förutsättningar. Utöver att svara på de frågor som finns i 
skrivelsen redogör förvaltningen hur de arbetar generellt kring barn 
i behov. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2092996 (Godkänd - R 1) Svar på skrivelse från SD om 
anpassade avdelningar på förskolor 

• 1977637 Skrivelse från Sverigedemokraterna om anpassade 
avdelningar på förskolor för barn med autism och 
intellektuell funktionsnedsättning 
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§ 7 
Svar på skrivelse gällande föreningsstöd från (L), (M), 
(C), och (KD): Idrotten får mindre pengar trots ökad 
verksamhet  
BRO 2025/248 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Hanna Wistrand med flera (L), Alexander Saednia med flera (M), 
Erik Thonfors (C) och Christopher Oscarsson (KD) har inkommit 
med en skrivelse avseende sociala satsningar som finansieras 
genom idrottsförvaltningens föreningsstöd. I skrivelsen framgår att 
en redovisning av de medel avseende sociala insatser som 
stadsdelarna har ansökt om från idrottsförvaltningen de tre senaste 
åren efterfrågas. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2102076 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 
• BRO 2025/248-1 Skrivelse gällande föreningsstöd från (L), 

(M), (C), och (KD): Idrotten får mindre pengar trots ökad 
verksamhet 
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§ 8 
Svar på medborgarförslag om upprustning av parken vid 
Västerledstorget  
BRO 2025/230 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget och lägger det till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag har inkommit till Bromma stadsdelsnämnd 
där medborgaren föreslår att parken vid Västerledstorget rustas upp 
och återställs till en lekpark för mindre barn. Medborgaren önskar 
även att den tidigare plaskdammen, som idag är överdäckad, görs 
om till en boulebana för alla åldrar. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2102490 (Godkänd - R 1) Svar på medborgarförslag om 
upprustning av parken vid Västerledstorget 

• 2100075 Medborgarförslag GDPR 
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§ 9 
Svar på medborgarförslag: Fler papperskorgar i 
offentliga utrymmen - med en konstnärlig touch  
BRO 2025/228 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget och lägger det till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag har inkommit till Bromma stadsdelsnämnd 
där medborgaren föreslår att staden ska placera ut fler 
papperskorgar på offentliga platser i Blackeberg, såsom parker, 
gångvägar, busshållplatser och vid populära promenadstråk. Syftet 
med förslaget är att minska nedskräpningen i staden, underlätta för 
invånarna att hålla rent och bidra till en bättre miljö. Vidare föreslår 
medborgaren att lokala konstnärer och hantverkare involveras i 
utformningen av papperskorgarna för att skapa lokalt engagemang 
för miljön och bidra till den lokala identiteten. Detta skulle också 
kunna bidra till områdets attraktivitet, menar förslagsställaren. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2096629 (Godkänd - R 1) Svar på medborgarförslag om fler 
papperskorgar i offentliga utrymmen - med en konstnärlig 
touch 

• 2100077 Medborgarförslag GDPR 
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§ 10 
Svar på medborgarförslag för att återta skogspartiet från 
droghandel vid runda vägen och Alviksstrand  
BRO 2025/231 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget och lägger det till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Bromma stadsdelsnämnd har mottagit ett medborgarförslag om att 
genomföra trygghetsskapande åtgärder i skogspartiet vid Runda 
vägen och Alviks strand med anledning av att det förekommer 
droghandel i området. Medborgaren föreslår röjning av träd och 
gömställen, anläggning av gångvägar med belysning samt 
anläggande av ett utegym. 
 
Förvaltningen känner till problematiken på platsen och bevakar 
situationen. I samverkan med polis tas veckovisa lägesbilder fram 
och utifrån dessa planeras förebyggande och uppsökande insatser. 
Förvaltningen uppmuntrar närboende att fortsatt rapportera 
händelser till polisen samt att inkomma med felanmälningar och 
synpunkter via Tyck till. 
 
Då området kommer att utvecklas på sikt har förvaltningen inte 
möjlighet att göra investeringar i form av exempelvis utegym. 
Däremot planerar vi att röja sly och se till så att växtligheten inte 
skymmer belysningen. En trygghetsvandring planeras i Alvik under 
året som kommer att ligga till grund för åtgärder i den mån det är 
möjligt. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2096630 (Godkänd - R 1) Svar på medborgarförslag om att 
återta skogspartiet från droghandel vid Runda vägen och 
Alviks strand 

• 2110428 Medborgarförslag GDPR-tvättat 
• 2100080 Medborgarförslag GDPR 
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§ 11 
Svar på medborgarförslag om träspång på gångstig vid 
Västerled  
BRO 2025/167 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget och lägger det till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Bromma stadsdelsnämnd har tagit emot ett medborgarförslag om att 
förvaltningen ska anlägga en träspång på gångstigen som går längs 
Västerled, mellan Stora Mossen och Nockeby. Förslagsställaren 
menar att marken är sank vid Urbergsvägen, vilket försämrar 
framkomligheten längs stigen. Medborgaren hänvisar till att 
träspänger anlagts i Ljudarskogen och föreslår att detsamma görs på 
denna plats. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2102489 (Godkänd - R 1) Svar på medborgarförslag om 
träspång på gångstig vid Västerled 

• 2100082 Medborgarförslag GDPR 
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§ 12 
Svar på medborgarförslag - Webbsändning av 
nämndmöte  
BRO 2025/187 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget och lägger det till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag har inkommit till Bromma stadsdelsnämnd 
den 27 februari 2025. Medborgarförslaget innehåller förslag om att 
stadsdelsnämnden ska: 
• webbsända stadsdelsnämndens sammanträden tillsammans med en 
chattfunktion 
• möjliggöra frågeställningar från allmänheten, genom en 
chattfunktion under den öppna frågestunden som inleder mötena 
• göra sändningen tillgänglig för allmänheten i ett webbarkiv. 
 
Insändaren av medborgarförslaget anser att genom att webbsända 
stadsdelsnämndens sammanträden så förbättras tillgänglighet, 
engagemang och deltagande. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Johan Duvdahl (C) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Centerpartiet ställer sig bakom förvaltningens förslag till svar, men 
vill härutöver anföra följande.  
 
Det är viktigt att framhålla motionärernas budskap. Insändaren av 
medborgarförslaget anser att genom att webbsända 
stadsdelsnämndens sammanträden så förbättras tillgänglighet, 
engagemang och deltagande. Centerpartiet instämmer med 
insändaren om att webbsändning av stadsdelsnämndens 
sammanträden bör implementeras och hoppas 
stadsdelsförvaltningens utredning landar i samma slutsats. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2110110 Medborgarförslag GDPR-tvättat 
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• 2117277 (Godkänd - R 1) Svar på medborgarförslag om 
webbsända nämndmöten 
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§ 13 
Svar på remiss - Motion om familjesociala team i 
förskolan, KS 2025/181  
BRO 2025/160 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kristin Jacobsson och Ismail Ali (båda C) har lämnat in en motion 
om familjesociala team i förskolan. 
 
Förvaltningen är eniga med motionärerna kring att fler barn i 
riskzon ska uppmärksammas och tidigt stöd ska erbjudas. Hur 
samverkan ska organiseras, genom särskilda funktioner eller genom 
utvecklade arbetssätt, bör förvaltningen själv avgöra utifrån lokala 
behov, tilldelade resurser och beprövad erfarenhet. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• BRO 2025/160-1.1 Motion om familjesociala team i 
förskolan 

• 2093321 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 
 
 

Sida 24 (62)



 
 
 

 

Bromma stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 6/2025 
 

2025-06-05 

§ 14 
Svar på remiss - Förskola i Stockholm 2024 - Samlad 
rapport för förskola i Stockholms stad, KS 2025/481  
BRO 2025/204 
 

Beslut  
1. Nämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen avseende rapporten Förskola i Stockholm 2024. 
2. Nämnden förklarar paragrafen omedelbart justerad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har fått i uppdrag av kommunstyrelsen att 
besvara remissen avseende rapporten Förskola i Stockholm 2024. 
Förskolenämnden har i uppdrag från kommunfullmäktige att årligen 
ta fram en förskolerapport. 
 
Rapporten syftar till att ge en stadsövergripande bild av kvaliteten i 
både fristående och kommunal förskola i Stockholms stad 2024. 
Förvaltningen tycker att rapporten utvecklats positivt genom en 
tydligare disposition. Dessutom har innehållet avgränsats och 
upplevs mera relevant utifrån de utmaningar förskolan står inför. 
 
Förvaltningen tycker att det är till viss del är problematiskt att 
statistiken är från olika mätdatum. Statistik bör mätas mot varandra 
vilket inte är möjligt med mätdatum från olika år. Förvaltningen 
känner igen sig generellt i beskrivningarna men tycker att vissa 
resonemang behöver problematiseras mera och att analyserna 
behöver utgå ifrån flera parametrar. 
 
Framlagda förslag till beslut 
1) Ordförande Johan Heinonen m.fl. (S), Rose-Marie Rooth (V), 
Svante Thorell (MP), Mattias Keresztesi m.fl. (M), Johan Duvdahl 
(C) och Hanna Wistrand (L)  föreslår (se beslutet). 
 
2) Findel Madison (SD) föreslår: 
 
a)    Att i huvudsak bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
 
b)    Att det genomförs en systematisk analys för att identifiera vilka 
förskolor som har utmaningar kopplade till personalens 
svenskkunskaper. 
 
c)    Att centrala riktlinjer tas fram för hur bedömning av behovet av 
språkstöd ska ske. 
 
d)    Därutöver anföra följande: 
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Förskolerapporten visar återigen att det finns ett omfattande behov 
av att stärka personalens kompetens i svenska inom förskolan. 
Sverigedemokraterna anser att ojämlika förutsättningar för 
språkutveckling utgör det största hindret för en likvärdig utbildning. 
Vi ser med stor oro på de negativa konsekvenser som bristande 
språkkunskaper hos förskolepersonalen kan medföra för barns 
lärande och framtida möjligheter. 
Särskilt allvarligt är detta i stadsdelar som Järva och Skärholmen, 
där andelen barn med annat modersmål än svenska är högst, 
samtidigt som inskrivningsgraden i förskolan är låg. För att 
säkerställa att alla barn får tillgång till en likvärdig utbildning måste 
inskrivningsgraden i dessa områden öka och tillgången till 
språkutvecklande miljöer stärkas. 
 
Vi konstaterar att det i nuläget saknas tydliga och enhetliga kriterier 
för att bedöma behovet av språkstärkande insatser hos personalen. 
Bedömningen baseras idag på rektorers eller biträdande rektorers 
subjektiva uppfattningar, vilket innebär en risk för godtycke, 
felbedömningar och uteblivna insatser. En sådan ordning riskerar att 
underminera både arbetsmiljö och kvalitet i undervisningen. 
 
Vidare framgår det av rapporten att det, med undantag för 
Skärholmen, inte går att påvisa några tydliga förbättringar i 
undervisningens kvalitet efter genomförda språkstärkande insatser. 
Det är särskilt oroande att det finns medarbetare som enligt 
rapporten är i behov av grundläggande utbildning i svenska. 
Förvaltningen påpekar också att effekterna av de genomförda 
insatserna generellt sett är svåra att koppla till förbättringar i 
verksamheten. Detta tyder på att de insatser som hittills genomförts 
inte har varit tillräckliga och måste betraktas som ett misslyckande. 
 
Mot bakgrund av detta anser Sverigedemokraterna att mer kraftfulla 
åtgärder är nödvändiga. Vi har därför föreslagit att ett språktest 
införs vid nyrekrytering till förskolan samt att deltagande i 
språkstärkande insatser görs obligatoriskt för medarbetare som 
bedöms ha behov av detta. 
 
Vi förordar vidare att staden genomför en systematisk analys av 
vilka förskolor som har utmaningar kopplade till personalens 
svenskkunskaper. Detta för att mer träffsäkert kunna rikta insatser 
dit de gör störst nytta. Dessutom bör centrala riktlinjer tas fram för 
hur behovet av språkstöd ska bedömas, i syfte att säkerställa 
likvärdighet och rättssäkerhet i processen. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) ställer förslagen mot varandra och 
finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordförande Johan 
Heinonen m.fl. (S), Rose-Marie Rooth (V), Svante Thorell (MP), 
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Mattias Keresztesi m.fl. (M), Johan Duvdahl (C) och Hanna 
Wistrand (L). 
 
Reservation  
Findel Madison (SD) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 
sitt förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• BRO 2025/204-1.2 Bilaga - Förskola i Stockholm 2024 
• 2098566 (Godkänd - R 1) Remiss Förskola i Stockholm 

2024 
 
 

Sida 27 (62)



 
 
 

 

Bromma stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 6/2025 
 

2025-06-05 

§ 15 
Svar på remiss - Stockholms stads kemikalieplan 2025-
2031, KS 2025/145  
BRO 2025/181 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen 
 

Sammanfattning av ärendet  
Föreslagen kemikalieplan 2025 – 2031 konkretiserar vilka åtgärder 
som behöver vidtas för att nå miljöprogrammets mål ”Ett giftfritt 
Stockholm”. För att nå målet måste bland annat sårbara grupper 
skyddas och särskilt hälsovådliga och svårnedbrytbara kemikalier 
fasas ut ur stadens verksamheter. Förvaltningen ställer sig positiv 
till föreslagen kemikalieplan och utpekade åtgärder, men ser att 
kemikaliecentrum kommer spela en avgörande roll i förverkligandet 
av planen, särskilt genom att tillhandahålla stöd, vägledning och 
spetskompetens som saknas ute i verksamheterna. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Johan Duvdahl (C) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Centerpartiet välkomnar att staden tar fram en ny kemikalieplan för 
åren 2025-2031. Vi vill dock fokusera på Stockholms stads 
hantering av PFAS, dessa så kallade "evighetskemikalier" är 
extremt svåra att bryta ner och utgör ett stort hot mot både miljö och 
folkhälsa. Trots att den föreslagna planen har satt upp målet att 
minska användningen och spridningen av dessa ämnen, ser vi inte 
tillräckligt tydliga åtgärder eller prioriteringar för att nå detta mål. 
 
PFAS har under åren använts i allt från impregnering av textilier 
och kokkärl till släckskum vid brandövningar. Forskning visar att 
flera av dessa ämnen är cancerframkallande, reproduktionsstörande 
och skadar både djur och människor. Dessutom sprids PFAS lätt i 
miljön och ackumuleras i både vatten och mark, där de kan stanna 
kvar under mycket lång tid. Att städa upp efter dessa utsläpp är inte 
bara tekniskt komplicerat utan också enormt kostsamt för staden. 
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Trots de uppenbara farorna ser vi hur PFAS fortsätter att spridas 
inom Stockholms stad, bland annat genom dagvatten och 
avloppsvatten. Centerpartiet anser att staden måste ta ett mycket 
större ansvar för att fasa ut dessa ämnen och minska deras 
spridning. Enligt stadens egen kemikalieplan ska upphandlingar och 
inköp vara fria från PFAS och liknande ämnen, men uppföljningen 
och genomförandet av detta mål anser vi har varit otillräckligt. 
 
Vi vill se skärpt tillsyn och kontroll av verksamheter som riskerar 
att släppa ut PFAS i miljön, inklusive identifiering av de största 
utsläppskällorna. Vi ser även behovet av skarpare riktlinjer och krav 
vid upphandling av varor och tjänster med tydligt fokus på att 
eliminera PFAS. Det behövs även särskilda satsningar på att rena 
vatten och jord från PFAS, med hjälp av den ny och innovativ 
teknik och i samarbete med forskare och miljöexperter. 
 
Av praktiska skäl och för att kunna hålla information aktuell avser 
förvaltningen placera en stor del av det handfasta innehållet i planen 
utanför det beslutade dokumentet. Det är lätt att förstå de fördelar 
med snabba ändringsprocesser och kortade beslutsvägar som 
förvaltningen eftersträvar men ledtider för politiska beslut finns för 
att möjliggöra granskning och ge legitimitet. Vi vill därför 
understryka vikten av att nämnden alltid är informerad om vad som 
görs i dess namn och att alla beslut eller avvägningar av politisk 
karaktär alltid föredras i nämnden. 
 
Centerpartiet prioriterar att alla stockholmare ska ha rätten till en 
giftfri miljö, detta är inte bara en fråga om folkhälsa, utan också om 
rättvisa och ansvar. De mest utsatta grupperna, såsom barn och 
kvinnor i barnafödande ålder, påverkas i högre grad av dessa 
ämnen. 
 
Vi uppmanar därför Stockholms stad att höja ambitionen sitt arbete 
för att eliminera PFAS från stadens verksamheter och miljö. 
 
Hanna Wistrand (L) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Vi välkomnar att staden tar fram en ny kemikalieplan för åren 2025-
2031. Vi vill dock fokusera på Stockholms stads hantering av 
PFAS, dessa så kallade "evighetskemikalier" är extremt svåra att 
bryta ner och utgör ett stort hot mot både miljö och folkhälsa. Trots 
att den föreslagna planen har satt upp målet att minska 
användningen och spridningen av dessa ämnen, ser vi inte 
tillräckligt tydliga åtgärder eller prioriteringar för att nå detta mål. 
 
PFAS har under åren använts i allt från impregnering av textilier 
och kokkärl till släckskum vid brandövningar. Forskning visar att 
flera av dessa ämnen är cancerframkallande, reproduktionsstörande 
och skadar både djur och människor. Dessutom sprids PFAS lätt i 
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miljön och ackumuleras i både vatten och mark, där de kan stanna 
kvar under mycket lång tid. Att städa upp efter dessa utsläpp är inte 
bara tekniskt komplicerat utan också enormt kostsamt för staden. 
 
Trots de uppenbara farorna ser vi hur PFAS fortsätter att spridas 
inom Stockholms stad, bland annat genom dagvatten och 
avloppsvatten. Våra partier anser att staden måste ta ett mycket 
större ansvar för att fasa ut dessa ämnen och minska deras 
spridning. Enligt stadens egen kemikalieplan ska upphandlingar och 
inköp vara fria från PFAS och liknande ämnen, men uppföljningen 
och genomförandet av detta mål anser vi har varit otillräckligt. 
 
Vi vill se skärpt tillsyn och kontroll av verksamheter som riskerar 
att släppa ut PFAS i miljön, inklusive identifiering av de största 
utsläppskällorna. Vi ser även behovet av skarpare riktlinjer och krav 
vid upphandling av varor och tjänster med tydligt fokus på att 
eliminera PFAS. Det behövs även särskilda satsningar på att rena 
vatten och jord från PFAS, med hjälp av den ny och innovativ 
teknik och i samarbete med forskare och miljöexperter. 
 
Av praktiska skäl och för att kunna hålla information aktuell avser 
förvaltningen placera en stor del av det handfasta innehållet i planen 
utanför det beslutade dokumentet. Det är lätt att förstå de fördelar 
med snabba ändringsprocesser och kortade beslutsvägar som 
förvaltningen eftersträvar men ledtider för politiska beslut finns för 
att möjliggöra granskning och ge legitimitet. Vi vill därför 
understryka vikten av att nämnden alltid är informerad om vad som 
görs i dess namn och att alla beslut eller avvägningar av politisk 
karaktär alltid föredras i nämnden. 
 
Liberalerna prioriterar att alla stockholmare ska ha rätten till en 
giftfri miljö, detta är inte bara en fråga om folkhälsa, utan också om 
rättvisa och ansvar. De mest utsatta grupperna, såsom barn och 
kvinnor i barnafödande ålder, påverkas i högre grad av dessa 
ämnen. 
 
Vi uppmanar därför Stockholms stad att höja ambitionen sitt arbete 
för att eliminera PFAS från stadens verksamheter och miljö. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2103101 (Godkänd - R 1) Tjut - Remissvar gällande 
Stockholms stads kemikalieplan(1969697) (0) (003) 

• BRO 2025/181-1.3 Bilaga - Stockholms stads kemikalieplan 
2025-2031 

 
 

Sida 30 (62)



 
 
 

 

Bromma stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 6/2025 
 

2025-06-05 

§ 16 
Svar på remiss - Parkeringsplan och reviderade 
parkeringstaxeområden. Antagande Investeringar för 
införande av nya parkeringsavgifter. 
Genomförandebeslut  
BRO 2025/255 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen och översänder det till kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Trafiknämnden har tagit fram ett förslag till ny parkeringsplan och 
reviderade parkeringstaxeområden. Parkeringsplanen är en 
fördjupning av Stockholms stads framkomlighetsstrategi och 
beskriver hur parkering kan användas som styrmedel för att bidra 
till stadens övergripande mål om bland annat minskad 
klimatpåverkan, förbättrad framkomlighet och attraktiva offentliga 
rum. Förslaget på reviderade parkeringstaxeområden är svar på 
budgetuppdrag om att utreda och införa parkeringsavgifter i 
områden där beläggningen är hög, i syfte att ordna trafiken. 
 
För Bromma stadsdelsnämndsområde föreslås Stockholms 
parkeringstaxa 5 införas för Blackeberg och Äppelvikens avgiftsfria 
del. Ny boendeparkering föreslås även inrättas för Blackeberg. 
 
Förvaltningen ställer sig positiv till att parkeringsavgifter används 
som ett styrmedel för att skapa en bättre framkomlighet, en mer 
trivsam stadsmiljö och en minskad klimatpåverkan från biltrafik. 
Förvaltningen konstaterar att de berörda områdena i Bromma 
uppfyller många av de kriterier som presenteras. I Blackeberg har 
boende i området efterfrågat att taxa 5 införs. Förvaltningen önskar 
ett förtydligande kring aktiviteten om medborgardeltagande som 
involverar stadsdelsnämnderna 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Hanna Wistrand (L) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Att utöver det förvaltningen svarar, anföra följande, 
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Stockholm är en växande stad där marken är begränsad. Varje 
kvadratmeter måste därför användas med eftertanke och med 
hänsyn till helheten. Parkeringsplatser tar i anspråk en betydande 
del av det offentliga rummet, och det är rimligt att ställa frågan hur 
dessa ytor bäst kan komma stadens invånare till nytta. I dag är det 
ofta så att parkeringsavgifterna inte täcker de faktiska kostnaderna 
för markanvändningen, och mellanskillnaden finansieras indirekt av 
skattemedel. I en stad med begränsade resurser bör vi gradvis gå 
mot en marknadsprissättning av parkeringsavgifterna, där priset 
speglar värdet av den mark som används, och där den som nyttjar 
resurserna också står för kostnaden. 
 
Den föreslagna parkeringsplanen innehåller förslag på reviderade 
parkeringstaxeområden samt införande av avgifter i områden där 
beläggningen är hög, vilket kan ses som ett steg i denna riktning. I 
en liberal stad måste resurser, inklusive mark, användas där de gör 
mest nytta. Genom att införa parkeringsavgifter vilket nu föreslås 
där efterfrågan är hög, skapas ett system där priset speglar markens 
värde och styr mot ett mer ansvarsfullt nyttjande. Subventionerad 
parkering leder till trängsel i staden, samtidigt som ytor som skulle 
kunna användas för exempelvis cykelinfrastruktur, kollektivtrafik, 
grönytor eller bostäder blockeras av parkerade bilar. En sådan 
politik snedvrider marknaden och hämmar utvecklingen av en mer 
tillgänglig och levande stad. 
 
Liberaler tror på individens frihet, men också på att frihet förutsätter 
ansvar. Den som väljer att äga och använda bil i en tät stadsmiljö 
måste också ta ansvar för de kostnader och det utrymme som detta 
innebär. Det är inte det allmännas roll att dölja dessa kostnader 
genom generella subventioner. Parkeringsavgifter är inte ett straff, 
utan en konsekvent tillämpning av principen att det offentliga 
rummet är en gemensam resurs, där nyttan måste vägas mot 
kostnaden. 
 
Genom de föreslagna förändringarna, vilket inkluderar reviderade 
taxeområden, kan staden med ekonomiska styrmedel förbättra 
framkomligheten samt skapa attraktiva offentliga rum genom att 
värdefulla ytor i staden frigörs. Liberalerna värnar om 
marknadsekonomins principer och menar att marknaden, när den får 
verka under rättvisa och transparenta villkor, är ett kraftfullt verktyg 
för att gynna individen. Genom att låta priset på parkering i högre 
grad spegla markens verkliga värde, skapar vi incitament för ett mer 
effektivt och rättvist utnyttjande av stadens resurser. Det är en 
politik som främjar ansvarstagande, hållbar utveckling och 
ekonomisk rationalitet. 
 
Handlingar i ärendet 
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• 2102486 (Godkänd - R 1) Remissvar Parkeringsplan och 
reviderade parkeringstaxeområden 

• BRO 2025/255-1.1 Bilaga - Reviderade 
parkeringstaxeområden 

• BRO 2025/255-1.3 Bilaga - Parkeringsplan 
• BRO 2025/255-1.2 Framställan - Parkeringsplan och 

reviderade parkeringstaxeområden. Antagande Investeringar 
för införande av nya parkeringsavgifter. 
Genomförandebeslut 
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§ 17 
Svar på remiss - Riktlinjer för ansökan och placering i 
förskola och pedagogisk omsorg i Stockholms stad, KS 
2025/482  
BRO 2025/205 
 

Beslut  
Nämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förskoleförvaltningen har tagit fram ett förslag om nya riktlinjer för 
ansökan och placering i förskola och pedagogisk omsorg. 
Stadsdelsförvaltningen lämnar i detta remissvar synpunkter kring 
förslaget. Förvaltningen menar att det förslagna införandet av 
begränsad vistelsetid för barn till arbetslösa vårdnadshavare är svårt 
att följa upp hos förvaltningen då kontrollfunktioner saknas. Vidare 
anser förvaltningen att den förlängda svarstiden för erbjudande om 
plats i förskola riskerar att förlänga handläggningstiden. 
Förvaltningen föreslår också att formuleringar förtydligas gällande 
uttag av föräldraavgift vid interkommunala förskoleplaceringar. 
 
Framlagda förslag till beslut 
1) Ordförande Johan Heinonen m.fl. (S), Rose-Marie Rooth (V), 
Svante Thorell (MP), Mattias Keresztesi m.fl. (M) och Findel 
Madison (SD)  föreslår (se beslutet). 
 
2) Hanna Wistrand (L) föreslår: 
 
1.     Att delvis avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2.     Att den föreslagna ändringen om att enbart erbjuda garantiplats 
på kommunala förskolor stryks, innan staden antar nya riktlinjer för 
ansökan och placering i förskola och pedagogisk omsorg. 
3.     Att därutöver anföra 
 
Av ärendet framgår att riktlinjerna för ansökan och placering i 
förskola i Stockholms stad nu föreslås ändras. En av de största 
förändringarna är att garantiplatser enbart ska erbjudas i kommunala 
förskolor, vilket innebär att fristående förskolor utesluts från 
garantisystemet. 
 
Vi ser med stor oro på det förslag som nu ligger på bordet. Det 
riskerar att utesluta cirka en tredjedel av förskolorna som alternativ 
för föräldrar vid en placering, vilket kraftigt begränsar möjligheten 
att välja en förskola som passar barnets behov och familjens 
önskemål. 
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För många familjer innebär detta att de tvingas acceptera en 
placering på en förskola som de egentligen inte vill ha – kanske för 
att den ligger för långt bort eller inte motsvarar deras krav. 
Konsekvensen blir en ökad risk för att barnen måste byta förskola 
längre fram, vilket skapar otrygghet både för barnet och föräldrarna. 
 
3) Johan Duvdahl (C) föreslår: 
 
1.     Bromma stadsdelsnämnd avslår förvaltningens tjänsteutlåtande 
2.     Att därutöver anföra 
 
Av ärendet framgår att riktlinjerna för ansökan och placering i 
förskola i Stockholms stad nu föreslås ändras. En av de största 
förändringarna är att garantiplatser enbart ska erbjudas i kommunala 
förskolor, vilket innebär att fristående förskolor utesluts från 
garantisystemet. 
 
Vi ser med stor oro på det förslag som nu ligger på bordet. Det 
riskerar att utesluta cirka en tredjedel av förskolorna som alternativ 
för föräldrar vid en placering, vilket kraftigt begränsar möjligheten 
att välja en förskola som passar barnets behov och familjens 
önskemål. 
 
För många familjer innebär detta att de tvingas acceptera en 
placering på en förskola som de egentligen inte vill ha – kanske för 
att den ligger för långt bort eller inte motsvarar deras krav. 
Konsekvensen blir en ökad risk för att barnen måste byta förskola 
längre fram, vilket skapar otrygghet både för barnet och föräldrarna. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) ställer förslagen mot varandra och 
finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordförande Johan 
Heinonen m.fl. (S), Rose-Marie Rooth (V), Svante Thorell (MP), 
Mattias Keresztesi m.fl. (M) och Findel Madison (SD). 
 
Reservation  
Hanna Wistrand (L) och Johan Duvdahl (C) reserverar sig mot 
beslutet med hänvisning till sina förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2088432 (Godkänd - R 1) Svar på remiss - Riktlinjer för 
ansökan och placering i förskola och pedagogisk omsorg i 
Stockholms stad(2088317) (0) 

• BRO 2025/205-1.3 Bilaga - Regler för intagning och plats i 
förskola och pedagogisk omsorg i Stockholm stad. 

• BRO 2025/205-1.2 Bilaga - Riktlinjer för ansökan och 
placering i förskola och pedagogisk omsorg i Stockholms 
stad 
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§ 18 
Svar på remiss - Motion om att Stockholm ska inrätta en 
miljöcontroller till Brommaprojektet, KS 2025/466  
BRO 2025/215 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen och översänder det till kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I en motion till kommunfullmäktige föreslår Liberalerna att 
Stockholms stad ska inrätta en miljöcontroller för 
stadsutvecklingsprojektet Bromma flygplats med syftet att 
säkerställa att området utvecklas till en hållbar stadsdel. 
Miljöcontrollern föreslås ansvara för att saneringsarbetet uppnår 
hög hälsokvalitet, att projektet har så låg klimatpåverkan som 
möjligt, ha en samordnande funktion mellan aktörer för att optimera 
resursanvändningen samt utgöra ett stöd i strategiska beslut. 
 
Förvaltningen ser positivt på att hållbarhetsfrågorna skulle ges ett 
uttalat fokus i utvecklingen av flygplatsområdet. Förvaltningen 
känner till att ett arbete pågår för att skapa en 
förvaltningsöverskridande specialistgrupp inom hållbarhet med 
syftet att vara stödjande och rådgivande till projektets arbete med 
hållbarhets- och klimatfrågor. Huruvida det finns behov av att 
inrätta en ny samordnande funktion för hållbarhetsfrågorna får 
bedömas av berörda förvaltningar. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2102487 (Godkänd - R 1) Remissvar - Motion om att 
Stockholm ska inrätta en miljöcontroller till 
Brommaprojektet 

• BRO 2025/215-1.1 Motion om att Stockholm ska inrätta en 
miljöcontroller till Brommaprojektet 
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§ 19 
Svar på remiss - Förslag till naturreservat 
Ålstensskogen-Storskogen  
BRO 2025/259 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
samrådsremissen och översänder det till stadsbyggnadskontoret. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har tagit fram ett förslag till naturreservat 
för Ålstensskogen och Storskogen i Bromma. Syftet är att bevara 
biologisk mångfald och skydda värdefulla natur- och kulturmiljöer. 
Syftet är också att bevara, utveckla och tillgängliggöra ett 
tätortsnära naturområde av stor betydelse för allmänhetens 
friluftsliv, naturupplevelser, folkhälsa och rekreation. 
 
Förvaltningen ser positivt på förslaget om inrättande av 
naturreservat för Ålstensskogen-Storskogen men vill lämna följande 
synpunkter: 
- Förvaltningen önskar ett förtydligande gällande den del av 
naturmarken vid Alviksvägen som utelämnats från föreslaget 
reservatsområde. Området innehåller en bevarandevärd entré och 
gångstråk. 
- Förvaltningen föreslår att eldning endast ska vara tillåten på 
avsedd plats, även med medhavd grill. 
- Förvaltningen anser att det bör förtydligas i reservatsföreskrifterna 
huruvida det är tillåtet att cykla på parkvägar i reservatet. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Hanna Wistrand (L) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Ett stort tack till förvaltningens utförliga och detaljerade svar. 
 
I den blå-gröna majoritetens budget 2022 låg beslutet att 
exploateringsnämnden tillsammans med miljö- och 
hälsoskyddsnämnden och stadsbyggnadsnämnden skulle utvidga 
och inrätta naturreservat i Årstaskogen för att även innefatta 2014-
års gräns, fortsätta utredningarna och inrättandet av naturreservat i 

Sida 38 (62)



 
 
 

 

Bromma stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 6/2025 
 

2025-06-05 

Kyrkhamn, samt utreda reservatsbildning i Fagersjöskogen och 
Storskogen/Ålstensskogen. 
 
Arbetet var alltså redan påbörjat när majoriteten tog över, och först 
nu blir det något av det hela. Jag utgår ifrån att vi har Miljöpartiet 
att tacka för att det över huvud taget blivit av. Sist 
Socialdemokraterna satsade på Ålstensskogen var det för att bygga 
fem höghus på Solviksängen. -Det förslaget fällde Miljöpartiet, 
även om de inte fällde de samtidiga förslagen vid Klöverknuten och 
Sångarlunden 
 
Handlingar i ärendet 

• BRO 2025/259-1.5 Förslag till beslut naturreservat 
Ålstensskogen-Storskogen 

• BRO 2025/259-1.4 Förslag till skötselplan Naturreservat 
Ålstenskogen-Storskogen 

• BRO 2025/259-1.2 Karta förslag till naturreservat 
Ålstensskogen-Storskogen 

• 2096628 (Godkänd - R 1) Samrådsyttrande gällande Förslag 
till naturreservat Ålstensskogen-Storskogen 

• BRO 2025/259-2 Förslag till skötselplan - korrigerad 
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§ 20 
Svar på remiss - Motion om att ta Otto till Stockholm, KS 
2025/364  
BRO 2025/192 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Bakgrund I sin motion lyfter Kristin Jacobsson och Jonas Naddebo 
(båda C) fram följande: 
 
Den organiserade brottsligheten i Sverige är mer komplex än vad 
som ofta framställs i media, där fokus ligger på unga män och 
narkotikahandel. I verkligheten handlar det om nätverk som tjänar 
stora pengar på att infiltrera seriösa verksamheter, exempelvis 
genom att vinna offentliga upphandlingar utan avsikt att fullfölja 
dem. Ett exempel är sophantering, där kriminella aktörer likt 
maffian i Italien agerar utan ansvar för miljön. 
 
Botkyrka kommun har utvecklat en framgångsrik metod för att 
bekämpa osund konkurrens genom ett operativt tillsynsteam 
(OTTO) där kommunens tillsynsverksamhet samverkar med polis, 
räddningstjänst och andra myndigheter. Detta möjliggör 
gemensamma tillsyner som avslöjar bland annat illegal arbetskraft, 
miljöbrott och människohandel. 
 
Stockholms stad uppmanas att ta efter Botkyrkas modell men även 
inkludera socialtjänsten för att upptäcka utsatta personer och hjälpa 
dem. Genom ett breddat samarbete mellan myndigheter kan man 
både skydda utsatta människor och minska kriminella nätverks 
inflytande. Att bekämpa denna typ av brottslighet är en viktig del i 
arbetet mot gängvåld och för att förhindra att barn rekryteras in i 
kriminalitet. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2099049 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 
• BRO 2025/192-1.1 Motion om att ta Otto till Stockholm 
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§ 21 
Svar på remiss - Motion om förbjud skyltar på andra 
språk än svenska, KS 2025/476  
BRO 2025/219 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar. 
Svaret överlämnas till kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I sin motion anför Gabriel Kroon och Tapani Juntunen (båda SD) 
följande: 
 
I Sverige ska det offentliga rummet präglas av det svenska språket, 
särskilt i kommersiell skyltning. Inspirerat av Quebecs lokala 
riktlinjer föreslås att Stockholm inför krav på att all reklam, skyltar 
och affischer främst ska vara på svenska. Andra språk får 
förekomma, men den svenska texten ska dominera tydligt. Det 
innebär att den svenska texten ska uppta minst dubbelt så stor yta 
som andra språk och vara minst lika läsbar och synlig. Målet är att 
stärka svenskans ställning i det offentliga rummet och säkerställa att 
alla invånare lätt kan ta till sig kommersiell information. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Johan Duvdahl (C) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Nu vill Sverigedemokraterna styra vilket språk samtalet i det 
offentliga rummet ska föras.  Grumliga idéer om svenskhet är den 
röda tråden i SD:s politik.  
 
Sverigedemokraterna ägnar kontinuerligt mycket tankekraft åt att 
definiera vem som är svensk och att skilja mellan människor efter 
etnicitet och språk. Frågan om vikten av svenska språket på 
reklampelare bör ses i ett större sammanhang. SD utgår från 
biologin och kultur och pekar i principprogrammet från 2014 på 
”den nedärvda essensen” hos varje människa. För att vara del av 
den svenska nationen ska man – som det står i principprogrammet – 
vara lojal och ha gemensam identitet, kultur och språk. SD har i alla 
fall tidigare menat att man kan förlora sin nationstillhörighet om 
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man till exempel byter lojalitet. 
 
Frågan är då bara vem som ska avgöra om en person brustit i 
”lojalitet” på ett sätt att man inte längre anses tillhöra den svenska 
nationen. Är det om man inte förstår reklampelarens svenska 
budskap? Sverige är svenskarnas land, enligt SD, och då åsyftas inte 
alla de människor som bor här med svenskt medborgarskap. 
 
SD är uppenbarligen besatta av att definiera vem som är svensk 
eller inte. Eller förklara för mig vad som är viktigt som svensk. 
Uppenbarligen stör sig Sverigedemokraterna att flertalet olika språk 
talas i vårt avlånga land. Varför återkommer man ständigt till denna 
typ av frågor? Varför är det viktigt? Varför behöver människor 
grupperas utifrån svenskhet eller avsaknad av svenskhet? Eller 
utifrån språk? Och hänvisningen i principprogrammet till att det 
finns en ”nedärvd essens som man inte kan undertrycka” för 
onekligen tankarna till rasbiologin och dess besatthet av människors 
etniska tillhörighet och egenskaper knutna till den. Det är i det 
sammanhanget den här typen av skrivelser ska ses. 
 
Centerpartiets liberalism står för mig för personlig frihet, 
jämställdhet och öppenhet mot omvärlden – samma idéer som SD 
bekämpar på flera olika plan. Det är ingenting de döljer. 
SD är helt öppna med att de betraktar liberalismen som sin fiende.  
 
Många politiker hävdar att vi ska samarbeta kring praktik politik där 
det är möjligt. Men politik är att ge och ta. Att komma överens i 
sakfrågor. Kan jag gå med på att stödja SDs motion om att förbjuda 
andra språk än svenska i det offentliga rummet mot SD:s stöd för 
tillfälliga parkeringsplatser i Mariehäll? Naturligtvis inte! 
Principiella frågor om människors lika värde är viktigare. För vart 
slutar det annars? 
 
Jag respekterar att vi inom oppositionen tycker olika nationellt, och 
jag är glad att vi lokalt inte gått samma väg som på den nationella 
nivån. Vi borde inte vilja vara beroende av SD:s stöd eftersom 
partiet motarbetar liberala idéer och grundläggande värden som vi 
borde hålla högt. Debattklimat och principiella ställningstaganden 
förändras i ett rasande tempo.  Som politiker kan och ska vi säga 
stop. Jag vill iallafall inte ha SDs version av ett gott samhälle. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• 2105824 (Godkänd - R 1) Motion om förbjud skyltar på 
andra språk än svenska 

• 2105822 Motion om förbjud skyltar på andra språk än 
svenska 

• BRO 2025/219-1.1 Motion om förbjud skyltar på andra 
språk än svenska 
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§ 22 
Svar på remiss - Motion om att samla alla parkeringshus 
under ett bolag, KS 2025/433  
BRO 2025/217 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar. på 
remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I sin motion anföra Jan Jönsson och Sara Svanström (båda L) 
följande: 
 
Liberalerna vill effektivisera och tydliggöra stadens 
resursförvaltning genom att samla ägandet av parkeringshus i ett 
specialiserat bolag. I dag äger och förvaltar exempelvis 
Skolfastigheter i Stockholm AB (SISAB) flera parkeringshus, trots 
att deras kärnuppdrag är att hantera fastigheter för skolverksamhet. 
Detta splittrade ägande skapar ineffektivitet, drar fokus från 
huvuduppdraget och kräver att varje enhet utvecklar egen 
kompetens för något utanför deras expertis. 
 
Liberalerna föreslår därför att stadens parkeringshus ska samlas 
under Stockholm Stads Parkering AB, som har rätt kompetens för 
denna uppgift. En sådan centralisering skulle inte bara ge bättre 
förvaltning utan också öka transparensen och möjligheten till 
ansvarsutkrävande. Det skulle även frigöra resurser och tid för 
andra förvaltningar att fokusera på sina kärnuppdrag. Förslaget 
syftar till att säkerställa en klok och rationell hantering av 
kommunens tillgångar, där varje verksamhet bidrar till stadens 
utveckling utifrån sin specifika roll. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2104155 (Godkänd - R 2) Tjänsteutlåtande 
• BRO 2025/217-1.1 Motion om att samla alla parkeringshus 

under ett bolag 
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§ 23 
Svar på remiss - Motion om tillgänglighet och 
transparens för medborgarförslag, KS 2025/513  
BRO 2025/239 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I sin motion anför Jonas Naddebo (C) följande: 
 
Medborgarförslag ger invånare i Stockholm möjlighet att påverka 
sin närmiljö genom att lämna idéer till sina stadsdelsnämnder. 
Dessa förslag är viktiga för det lokala demokratiska deltagandet och 
kan bidra till stadens utveckling. Men systemet brister i transparens 
och uppföljning. Förslagen hanteras olika beroende på om de rör 
stadsdelsnämndens eller facknämnders ansvarsområden, och ofta 
uteblir återkoppling både till förslagsställaren och nämnden. Detta 
skapar frustration och riskerar att underminera förtroendet för den 
lokala demokratin. 
 
Information om medborgarförslag är dessutom splittrad och 
svårtillgänglig, då de enbart publiceras under specifika möten på 
plattformen Meetings Plus. Det finns ingen central överblick eller 
möjlighet att söka och filtrera förslag utifrån ämne, stadsdel eller 
tid. Andra kommuner visar exempel på bättre transparens genom att 
samla alla förslag och beslut på sina hemsidor. 
 
För att förbättra insyn och delaktighet föreslås därför att Stockholm 
utvecklar en central webbportal för medborgarförslag. Portalen bör 
inkludera sökfunktioner och filtrering likt evenemangskalendern på 
Upplev Stockholm. En sådan lösning skulle göra det enklare för 
medborgare att följa förslag, beslut och svar, samt stärka 
demokratin och invånarnas engagemang. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2109790 (Godkänd - R 4) Tjänsteutlåtande 
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• BRO 2025/239-1.1 Motion om tillgänglighet och transparens 
för medborgarförslag 
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§ 24 
Återrapportering av kontorsyttrande - 
Etableringsboendelagen – Ett nyttsystem för bosättning 
för vissa nyanlända (SOU 2025:35)  
BRO 2025/245 
 

Beslut  
Nämnden tar del av återrapporteringen och lägger ärendet till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har genom ett kontorsyttrande besvarat en remiss 
gällande etableringsboendelagen - Ett nytt system för bosättning för 
vissa nyanlända.  
Förvaltningens svar återrapporteras till nämnden i ärendets 
tjänsteutlåtande. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2093343 (Godkänd - R 1) Kontorsyttrande 
• BRO 2025/245-1.1 Remiss - Betänkandet - 

Etableringsboendelagen - Ett nytt system för bosättning för 
vissa nyanlända (SOU 2025:35) 
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§ 25 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2025/246 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2097338 (Godkänd - R 1) Redovisning av ej verkställda 
beslut inom äldreomsorgen kvartal 1 

• 2093063 Bilaga 1 Ej verkställda beslut kvartal 1 2025 tabell 
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§ 26 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2025/70 
 
 
Handlingar i ärendet 

• BRO 2025/70-1 Lex Sarah rapport Enheten för barn och 
unga 

• BRO 2025/70-7 Beslut IVO- lex Sarah 08532 
• 2090701 (Godkänd - R 1) TJUT Information om IVOs beslut 
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§ 27 
Anmälan av delegationsbeslut  
BRO 2025/60 
 

Beslut  
Nämnden godkänner återrapporteringen av delegationsbeslut. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
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§ 28 
Förteckning över inkomna medborgarförslag 2025  
BRO 2025/22 
 

Beslut  
Nämnden lägger ärendet till handlingarna. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2110423 Inkomna medborgarförslag april-maj 
• 2110424 Bilaga 
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§ 29 
Inkomna rapporter och protokoll 2025 - Förteckning till 
nämndens sammanträden  
BRO 2025/25 
 

Beslut  
Nämnden lägger ärendet till handlingarna. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
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§ 30 
Protokoll pensionärsrådet 2025  
BRO 2025/14 
 

Beslut  
Nämnden lägger protokollet till handlingarna. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
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§ 31 
Protokoll förvaltningsgruppen 2025  
BRO 2025/17 
 

Beslut  
Nämnden lägger protokollet till handlingarna. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Hanna Wistrand (L) och Johan Duvdahl (C) lämnar särskilt 
uttalande enligt följande: 
 
Sjukfrånvaron i februari 2025 har ökat till 9,6 %, jämfört med 8,7 % 
året innan. Enligt Kommunal och Sveriges Lärare är en bidragande 
orsak att vikarier inte sätts in direkt vid frånvaro, vilket leder till 
ökad arbetsbörda för närvarande personal. 
 
Sveriges Lärare lyfter också allvarliga brister i arbetsmiljöarbetet, 
särskilt när det gäller skyddsronder och återkoppling, det fram går 
att man har en plan för att förbättra situationen. 
 
Förvaltningen har presenterat ett förslag till ny organisation för 
trygghets- och säkerhetsfrågor inom HR. Bland annat innebär 
förslaget att väktarna i receptionen tas bort. Något både Kommunal 
och Akademikerförbundet SSR är tveksamma till, eftersom de ser 
väktarnas närvaro som viktig för tryggheten. SSR kräver dessutom 
en noggrann riskbedömning vilket är mycket rimligt då vi alla 
känner till socialsekreterarnas utsatthet. 
 
Förslaget om att ta över parkdrift i egen regi ska genomföras till 
juni 2026, med 23 helårsanställda och 12 säsongsanställda. 
Organisationen växer alltså redan innan den startat. 
 
Utredning om lokalvård i egen regi pågår fortfarande, något vi 
redan trodde var utrett. Och avfärdat. 
 
Flextidsöverenskommelsen väcker stor oro. Ledarna påtalar att 
många chefer har stora mängder outtagen flextid, vilket tyder på 
obalans i arbetsbelastning. Akademikerförbundet SSR efterfrågar 
aktiv hantering av detta i god tid, medan Kommunal konstaterar att 
många rektorer har över 50 timmar sparad tid. Vision anser att 
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redovisningen av flextid är för summarisk och kräver större 
transparens per enhet. Vad finns det för åtgärdsplan för detta? Det 
framgår inte av protokollet. 
 
Utifrån följande information önskar vi återkoppling på följande: 
-Utreda vad den ökade sjukfrånvaron beror på och införa åtgärd 
-Uppföljning av arbetsmiljöarbetet gällande skyddsronder och 
återkoppling 
-Återkoppla riskanalysen gällande att avskaffa receptionens väktare 
- Följa upp och åtgärda den ackumulerade övertiden. Vår personal 
är vår mest värdefulla resurs och det är fint med stort engagemang. -
Arbetssituationen får dock inte ta knäcken på dem och deras hälsa. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2117588 (Signerad) Protokoll FVG 2025-04-17 
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§ 32 
Balanslista 2025  
BRO 2025/23 
 

Beslut  
Nämnden lägger ärendet till handlingarna. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• 1851137 Balanslista 2025 
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§ 33 
Nämndens och förvaltningens frågor  

Beslut  
Nämnden godkänner att skrivelsen får ställas och överlämnar den 
till förvaltningen för beredning. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En skrivelse har inkommit från Centerpartiet med en fråga om 
Mariehällstorget. 
 
Skrivelsen lyder: 
 
"Vid Mariehällstorget och närliggande Bällstavägen i Bromma har 
sju företagare sin verksamhet. Ett av företagen syr 
bröllopsklänningar dit förlovade par vallfärdar. Ett annat av 
företagen är en matkedja som många människor från närområdet 
besöker.  Ett problem i området är bristen på tillfälliga 
parkeringsplatser för verksamheternas kunder, vilket har påtalats 
från lokala företagare i omgångar. I mariehällstorgets omedelbara 
närhet finns ca fyra tillfälliga parkeringsplatser. I mötet med gatan 
skapar Mariehällstorget därutöver också illusionen av att bilar kan 
parkera på mariehällstorgets ena långsida vilket görs på daglig basis 
pga bristen på tillfälliga parkeringsplatser. Centerpartiet stödjer 
företagarna och vill lyfta det skriande behovet av tillfälliga 
parkeringar som uppenbarligen finns utifrån pågående användning. 
Fokus bör vara på att hitta enkla och kostnadseffektiva lösningar 
givet platsens förutsättningar. 
 
Centerpartiet vill med detta ställa följande frågor till förvaltningen: 
1. Kan Brommas stadsdelsförvaltning, i samarbete med ansvariga 
trafikförvaltningen, undersöka möjligheten och föreslå platser för 
tillfälliga parkeringsplatser för besökande till verksamheterna vid 
Mariehällstorget? " 
 
Framlagda förslag till beslut 
Ordförande föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
ordförande Johan Heinonen (S) förslag. 
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§ 34 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2025/8 
 
 
Handlingar i ärendet 

• BRO 2025/8-11 Protokoll sociala delegationen 2025-05-08 
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2025-06-05 

§ 35 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2025/211 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2101527 MAS utredning av läkemedelsavvikelse vid 
Tranebergs vård- oc homsorgsboende 

• 2102294 (Godkänd - R 1) Kopia av Tjänsteutlåtande Lex 
Maria Traneberg mars 2025 
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§ 36 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2025/280 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2106399 (Godkänd - R 1) Överflyttning av vårdnad 
• 2106393 Stämningsansökan SFV Bromma 
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§ 37 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2025/253 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2074254 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning 
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